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Monumentenzorg 
2020 

Het jaar 2020 werd gedomi

neerd door de uitbraak van het 

Coronavirus. Vanaf maart 

moesten wij allemaal thuis aan 

de slag en heeft Max onver

wachts zijn laatste werkdag op 

kantoor gehad. In juli beleefde 

hij een aangepast, maar zeer 

geslaagd afscheid. Ook Open 

Monumen tendag kon niet 

doorgaan. Gedurende de 

zomermaanden ging heel 

Nederland op vakantie in eigen 

land; bezoekers toonden zich 

keer op keer verrast door de 

schoonheid van Amersfoort. 
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monumentenlijst. Met deze lijst van 275 panden 
zette hij de Jonge Bouwkunst (uit de periode 1850-
1940) op de kaart. Zorgvuldig ontwikkelde hij een 
selectiemethodiek, op basis van een breed scala aan 
inhoudelijke afwegingen. Maar ook deelde hij zijn 
kennis en zorgde hij dat er draagvlak ontstond voor 
dit nieuwe erfgoed. 

In 1984 wees de rijksoverheid de historische 
binnenstad aan als beschermd stadsgezicht. Vanaf 
de jaren ’90 vroeg Max bij het Rijk ook aandacht 
voor het Bergkwartier, vanwege de bijzondere 
landschappelijke, stedenbouwkundige en 
architectonische waarden van de wijk. Dat was een 
zaak van de lange adem, maar uiteindelijk volgde in 
2007 de aanwijzing tot beschermd stadsgezicht. 

Een ander hoogtepunt in Max’ loopbaan 
was het onderzoek door bureau Flexus. De 
Cultuurhistorische Analyse van de binnenstad die 
hieruit voort is gekomen leidde niet alleen tot het 
Bestemmingsplan Binnenstad, maar gaf bovendien 
nieuwe inzichten en waardering voor de stadskern. 

Max wist als geen ander dat de zorg voor het 
erfgoed een gezamenlijke opgave is van stad 
en overheid. Draagvlak is daarbij onmisbaar en 
het vertellen van de verhalen over het erfgoed 
draagt daar aan bij. Max deelde met publicaties 
en lezingen zijn kennis en mensen raakten 
enthousiast. Jarenlang was Max trekker van de Open 
Monumentendagen, die steeds meer belangstelling 
kregen. Ook buiten zijn werk was Max een bevlogen 
erfgoedspecialist die meewerkte aan talloze 
publicaties en (vak)tijdschriften. 

Lieve Max, namens team Monumentenzorg nogmaals 
dank voor alles. Zonder jouw inzet, bijdrage en passie 
had het Amersfoortse erfgoed er vandaag de dag heel 
anders uitgezien. 

Team Monumentenzorg
Met het pensioen van Max kwam er een 
vacature vrij. Deze is ingevuld door Stephanie 
de Bonth. Stephanie werkte hiervoor tien jaar 
als restauratiearchitect bij Hylkema Erfgoed. 
Zij heeft daar veel ervaring opgedaan met het 
restaureren en herbestemmen van monumenten. 

In haar vorige baan lag de focus op onderwerpen 
als duurzaamheid, naoorlogse monumenten en 
religieus erfgoed. Samen met haar collega’s hoopt 
Stephanie ook in haar nieuwe functie een vervolg te 
kunnen geven aan deze relevante thema’s.
 

COMMISSIE RUIMTELIJKE   
KWALITEIT 
column door stadsbouwmeester 
micha de haas

2020 was (na een enigszins onverwachte 
omwisseling met Loes Oudenaarde) het eerste jaar 
van mij als stadsbouwmeester van Amersfoort, met 
een korte inloopperiode vanaf november 2019. 

Als monumentenstad van Nederland zijn er in 
Amersfoort bouwplannen in alle maten, leeftijden 
en vormen. Van de usual suspects als de Onze-
Lieve-Vrouwetoren in het centrum of het immense 
Eemklooster, tot het stoere ongenaakbare voormalig 
GGD-gebouw aan de Zonnehof of het kleine, totaal 
ingebouwde laboratoriumgebouw van Warner 
Jenkinson op bedrijventerrein Kop van Isselt.

En dan zijn er ook nog de beschermde 

Het is dan ook niet voor niets dat eigenaren en 
gemeente nauw samenwerken om dit bijzondere 
bezit in een goede staat te houden. Overleg, 
advisering, onderzoek en vergunningprocedures 
gingen op alternatieve manieren gewoon door. Het 
digitale werken werd al snel de norm. Daarnaast 
zorgden afspraken op locatie voor continuïteit, 
vooral buiten en op veilige afstand. 

Sommige processen stagneerden in de 
coronaperiode enige tijd omdat er onzekerheid 
ontstond over het toekomstperspectief, met 
name bij grote projecten. Daarnaast leidde de 
pandemie vooral tot een toename van het aantal 
werkzaamheden en activiteiten: Corona gaf ook tijd 
voor reflectie en voor nieuwe toekomstplannen of 
een verandering van koers. Zowel particulieren als 
bedrijven of ontwikkelaars werkten plannen uit die 
al langer in het hoofd of ‘in de la’ zaten. Verhuis-, 
verbouw- of transformatieplannen waren het gevolg. 
En daar waar cultuurhistorische waarden een rol 
speelden bleef het uitgangpunt om deze zorgvuldig 
te behouden en in te passen. Concessies bij het 
gebouwde erfgoed waren niet nodig. 

Wel had de pandemie gevolgen voor het 
stadsbeeld, vooral in de historische binnenstad. 
Hier moesten bezoekersstromen gereguleerd 
worden met strepen en borden. Noodlijdende 
ondernemers deden hun best om publiek te trekken 
met extra reclames en uitstallingen op straat. Toen 
tegen de zomer de terrassen weer open mochten, 
werd zoveel mogelijk ruimte gereserveerd op de 
pleinen om de afstandsregels in acht te kunnen 
nemen. Al deze maatregelen vormen natuurlijk 
geen verfraaiing van het stadsbeeld, maar zijn 

hopelijk een tijdelijk fenomeen. De kwaliteit van 
de openbare ruimte draagt in belangrijke mate bij 
aan de waarden van het beschermd stadsgezicht. 
Bezoekers en bewoners hebben veel waardering 
voor de – normaal gesproken – schilderachtige en 
ingetogen middeleeuwse sfeer.

Corona had voor een aantal erfgoedlocaties 
ook direct grote economische gevolgen. Met name 
kerkgebouwen en museale instellingen konden geen 
bezoekers meer ontvangen. Compensatieregelingen 
van het rijk konden dit maar voor een klein deel 
ondervangen.

In de Coronaperiode stagneerde ook het 
historisch onderzoek enigszins. Bouwhistorisch 
onderzoek op locatie werd nog wel uitgevoerd, 
maar Archief Eemland was lange tijd gesloten. 
Gelukkig is er echter vanuit het archief veel digitaal 
materiaal beschikbaar! Historische foto’s worden 
vaak dankbaar gebruikt om aanvragers te inspireren, 
bijvoorbeeld bij het herstel en de verbouwing van 
winkelpanden en -puien.

Afscheid Max Cramer
Na 38 jaar werkzaam te zijn geweest op de afdeling 
Monumentenzorg bij de gemeente Amersfoort 
is Max Cramer met pensioen. In deze coronatijd 
is afscheid nemen gecompliceerd. Het geplande 
symposium rond inhoudelijke erfgoed-thema’s kon 
helaas niet doorgaan, een grote teleurstelling. Maar 
een alternatief was snel bedacht dankzij Max’ liefde 
voor publicaties. Nog meer dan bij het symposium 
mogelijk was geweest, is er een speciale publicatie 
gemaakt met daarin de vele mensen aan het woord 
die met Max hebben samengewerkt: bestuurders, 
collega’s, vakgenoten, bedrijven, architecten, 
erfgoedorganisaties en bewoners. Iedereen die werd 
benaderd wilde graag meewerken, want Max heeft 
niet alleen een schat aan kennis over erfgoed, maar 
is bovenal een zeer collegiaal en aimabel mens, 
een bruggenbouwer en verbinder. Niet met harde 
hand, maar op een respectvolle manier weet hij 
te enthousiasmeren en te overtuigen. Altijd met 
aandacht voor de mensen om hem heen.

Max begon in februari 1982 bij Amersfoort. 
Zijn eerste opdracht was het opstellen van een 
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Afscheid van Max Cramer
Simon Lamme
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verkocht; die mocht de woningbouwvereniging 
niet zomaar isoleren: zo ontstonden daar 
pianodaken, die een behoorlijke rommelig beeld 
kunnen veroorzaken. Uiteindelijk zijn de gevolgen 
met behulp van een paar uitgekiende details 
geminimaliseerd. 

huize randenbroek
In 2020 kwamen berichten over de verloedering van 
de unieke buitenplaats Huize Randenbroek met enig 
regelmaat langs. Daarmee groeide de reële angst 
voor een onherstelbare teloorgang van het unieke 
monument. Hoewel er begrip was voor de moeilijke 
positie van de eigenaar, stuurde de commissie een 
brandbrief naar het College. De verbouwing werd 
stilgelegd, maar thans is er gelukkig een constructief 
herstelplan voor de restauratie. 

beelden onze-lieve-vrouwetoren
In 2020 kreeg Eric Claus van de stichting Open Oog 
opdracht om twee beelden te maken die wederom 
geschonken zouden worden aan de stad: in de nissen 
aan beide kanten van de deur van de OLV-toren 
hoorden van oorsprong beelden van heiligen of van 
engelen te staan. In de aanloop naar de plaatsing 
werd een goedkeuring van de erfgoedcommissie 
gevraagd. Welke criteria hanteer je als commissie, 
als je aan de ene kant de autonomie van de 
kunstenaar wilt respecteren en aan de andere 
kant het belang van een van de belangrijkste 
monumenten van de stad wilt waarborgen? Met 
daarbij natuurlijk de alom vertegenwoordigde gulle 
schenker… 

In de oorspronkelijke situatie maken dit soort 
beelden onderdeel uit van de architectuur en 
worden ze uitgevoerd in hetzelfde steen als de 
toegangsboog. Ook de verhoudingen moeten 
kloppen, zodat de beelden de complete compositie 
niet zouden verstoren. Om dat te kunnen toetsen – 
en ook de werking van een bronzen beeld in plaats 
van een stenen beeld – adviseerde de commissie een 
proefopstelling ter plekke. 

Met een heuse filmploeg toog stichting Open 
Oog naar het plein, met een aantal mock-ups en de 
kwieke 83-jarige Eric Claus die zelf de ladder op klom 

commissieleden en de bevlogen ondersteuning 
van het gemeentelijke bureau Monumentenzorg 
doordrongen zijn, werkt besmettelijk en 
aanstekelijk…

Hieronder een uitsnede van enkele opmerkelijke 
plannen die op de (sinds maart digitale) 
vergadertafel van de commissie zijn beland, niet op 
chronologische volgorde of in rangorde van belang.

de lichtenberg
De Lichtenberglocatie is een bijzonder 
nieuwbouwbuurtje, dat moet aansluiten bij de 
karakteristieken van het Bergkwartier. Door de 
ligging binnen het rijksbeschermd stadsgezicht 
De Berg zijn de nieuwbouwplannen onderworpen 
aan het oordeel van de Commissie Erfgoed en 
Monumenten. En dan zie je dat de intentie om een 
hedendaagse interpretatie van het Bergkwartier 
te ontwerpen, uiteindelijk vooral gedomineerd 
wordt door herkenbare beelden van romantische 
cataloguswoningen en rustiek ogende bergingen. 
Desalniettemin hebben opdrachtgevers samen 
met hun architecten een aantal bijzonder 

stadsgezichten van het Bergwartier, de binnenstad 
of de Wegh der Weegen die simpelweg bakens van 
schoonheid vormen in en rondom de stad, nog los 
van de cultuurhistorische of stedenbouwkundige 
waarden.

U leest het al: de enorme passie en liefde 
voor erfgoed en monumenten, waarvan de 
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3D-IMPRESSIE EXTERIEUR 1
Woonhuis kavel 24-4M De Lichtenberg AmersfoortLoA     -  

AANVRAAG OMGEVINGSVERGUNNING
14.12.2020

Kavel 244
Willem van Winsen

fraaie woningontwerpen ingediend. Bijzondere 
waardering kreeg het ontwerp van architect 
Willem van Winsen voor zijn opdrachtgevers van 
kavel 24-4. Dit ontwerp is niet alleen ruimtelijk 
elegant, maar is ook vernieuwend met een vergaand 
duurzaamheidconcept en de toepassing van 
experimentele energieopwekkende gevelpanelen. 
Chapeau!

verduurzaming van sociale 
woningbouw 

Amersfoort heeft een aantal zeer gave sociale 
woningbouwclusters waaraan men de geschiedenis 
van de sociale woningbouw in Nederland kan 
optekenen. Ze zijn niet allemaal monumentaal of 
beschermd, maar hebben als geheel een belangrijke 
cultuurhistorische waarde. 

Veel van deze clusters zijn verouderd en 
voldoen niet meer aan de wooneisen van vandaag. 
Woningbouwverenigingen nemen hun (al dan 
niet wettelijke) verantwoordelijkheid serieus en 
investeren in de verduurzaming van het vastgoed. 
Afgelopen jaar ging vooral De Alliantie bij 
verschillende clusters aan de slag. Maar hoe verenig 
je deze noodzakelijke vernieuwing met behoud van 
ruimtelijke kwaliteit en cultuurhistorische waarde? 
En vervolgens ook: hoe weeg je deze twee belangen 
tegenover elkaar? 

In 2020 hebben we veel discussies gevoerd over 
de Celzusterenstraat en tevens de Aucubastraat e.o. 
AG NOVA verzorgde namens De Alliantie prachtige, 
zorgvuldige renovaties. Een andere renovatie 
van De Alliantie, met iets minder monumentale 
bescherming, vond plaats in de Bloemenbuurt. Hier 
zijn onder andere de daken geïsoleerd. Maar er zijn 
in de loop van de jaren diverse individuele woningen 

'Pianodaken'
Monumentenzorg



bij de felle wind om de verschillende opties in de 
nissen te plaatsen. Eind goed al goed: hij was zelfs 
erg blij met deze kans, want naar aanleiding hiervan 
werden de positie en bevestiging van de beelden iets 
veranderd waardoor ze beter tot hun recht kwamen, 
in de juiste bronspatina.

de rest van het jaar 2020
Dit was slechts een greep van de bouwplannen in 
2020. Vaak gaan plannen over extra dakkapellen, 
kozijnwijzigingen, uitbouwen of tuinpoorten; 
soms (vaak bij grotere plannen) komen ze met 
kleine of grote wijzigingen wel drie keer terug in 
de commissie voordat ze goedkeuring krijgen. 
Hoe klein of onbenullig plannen soms lijken, ze 
betekenen stuk voor stuk een gewenste verbetering 
van het woongenot of gebruiksmogelijkheden van 
de aanvragers. De grondhouding is daarom dat 
we graag faciliteren. Maar we moeten ons daarbij 
realiseren dat een monument of een beschermd 
stadgezicht juist bestaat uit de grote optelsom 
van vele op zichzelf bijna onbenullige details, 
dakvlakken, omlijstingen, herkenningspunten, 
straatprofielen, steensoorten etc. Vanuit dit 
perspectief is het begeleiden van de vele ‘gewone’ 
aanvragen misschien nog belangrijker dan 
de behandeling van de in het oog springende 
monumenten.

Met dank voor het vertrouwen en de 
samenwerking met de gemeente en alle aanvragers,
Micha de Haas

ONDERZOEK

Cultuurhistorische 
waardenkaart

In voorbereiding op de Omgevingsvisie en het 
Omgevingsplan is een start gemaakt met het 
opstellen van een Cultuurhistorische Waardenkaart, 
als basis en inspiratiebron voor nieuwe 
ontwikkelingen. De komende jaren wordt verder 
gewerkt aan dit project, in nauwe samenwerking 
met de collega’s van archeologie.

kerkenvisie

Ook in 2020 werd doorgewerkt aan een 
Amersfoortse kerkenvisie. Doordat vieringen een 
groot deel van het jaar niet konden plaatsvinden, 
moesten kerkgemeenschappen improviseren 
om toch in contact te kunnen blijven met de 
gemeenschap. Veel kerkgenootschappen gingen 
online diensten streamen. Voor de Kerkenvisie 
betekende dit dat de focus op de korte termijn 
kwam te liggen. Diverse kerkgenootschappen 
hebben contact gezocht om te sparren in deze 
bijzondere tijd. In 2020 werd helaas duidelijk dat 
de Heilig Kruiskerk aan de Liendertseweg aan de 
eredienst zal worden onttrokken. Dit kerkgebouw 
is onderdeel van de rooms-katholieke parochie 
Onze Lieve Vrouw van Amersfoort en bovendien 
gemeentelijk monument. De parochie zoekt zelf 
een nieuwe invulling, mogelijk via verhuur van het 
gebouw aan een ander kerkgenootschap. 

varkensmarkt
In juni 2020 overhandigde Ontwerplab 
Varkensmarkt aan wethouder Stegeman (Stadshart) 
een visie voor de Varkensmarkt. Dat gebeurde 
symbolisch en online namens ondernemers 
en bewoners van de Varkensmarkt. In aanloop 
naar de transformatie van de Varkensmarkt 
hebben Monumentenzorg en Archeologie een 
cultuurhistorische analyse van het plein gemaakt. 
Bureau Loos en Van Vliet zal begin 2021 met 
ontwerpplannen komen. In de Kroniek van juni 2021 
is een korte samenvatting van de cultuurhistorische 
analyse opgenomen.

post65 
Na de plaatsing van panden uit de 
Wederopbouwperiode (1945-1965) op de 
Gemeentelijke Monumentenlijst zijn nu de 
schijnwerpers op de architectuur uit de jaren 
zestig, zeventig en tachtig gericht. In Amersfoort 
zijn hiervan zeker een aantal goede voorbeelden 
te vinden. Hierbij kan men denken aan het 
stadhuiscomplex van ir. A. van Kranendonk 
en natuurlijk aan verschillende werken van de 
Amersfoortse architect Leo Heijdenrijk. Een 
eerste inventarisatie kon dit jaar worden afgerond 
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Het stadhuis van A. van Kranendonk
Jos Stöver, erfgoedfoto.nl
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een begrafenisstoet klokken te luiden. Vandaar 
dat Harry Bosman alert was toen het kerkbestuur 
van de Heilige Geestkerk een bestemming zocht 
voor de drie luidklokken. Aangezien de oudste klok 
oorspronkelijk afkomstig was uit de Elleboogkerk, 
bestond bij bureau Monumentenzorg de wens deze 
klok weer op zijn oude plaats te hangen. Dit initiatief 
werd door de nieuwe eigenaar ondersteund.
In overleg met Rusthof werd onderzocht of de 
uitvoering van beide wensen mogelijk zou zijn. Op 
Rusthof zou dan een klokkenstoel met één luidklok 
worden geplaatst, waarvoor Arnold Sikkel van 
architectenbureau EGM een ontwerp zou maken. 
De andere twee klokken zouden dan weer een 
plaats in de Elleboogkerk krijgen. Het kerkbestuur 
ondersteunde dit idee van harte.

watertoren
Op het hoogste puntje van de Amersfoortse 
Berg bouwde stadsarchitect C.G. Beltman in 1912 
een watertoren, Utrechtseweg 74. In 2015 verloor 
de toren zijn functie en is er gezocht naar een 
nieuwe bestemming en eigenaar. Binnen in het 
bakstenen gebouw staat een groot stalen vat waar 
het drinkwater in opgeslagen werd. Behoud van 
dit bijzondere vat bleek een uitdaging. Een nieuwe 
eigenaar wist in 2019 gelukkig de handen op elkaar 
te krijgen voor een bijzondere herbestemming 
met zoveel mogelijk behoud van de bijzondere 
elementen van de toren. In 2020 is de restauratie 
afgerond, waarbij het originele reservoir de hoofdrol 
speelt en water weer een belangrijk element wordt 
om te ervaren. Een aanrader om tijdens openstelling 
(bijvoorbeeld Open Monumentendag) een keer 
te gaan kijken. Wat ons betreft is het een zeer 
geslaagde transformatie! (foto’s pp. 160-161)

zonnehof 
Het tentoonstellingspaviljoen aan de Zonnehof 
is ontworpen door de beroemde architect Gerrit 
Rietveld, maar mist al jarenlang een goede functie. 
Dit gebouw werd in 1959 geopend ter gelegenheid 
van 700 jaar stadsrechten. Burgemeester Hermen 
Molendijk had zich er zeer voor ingezet. Het was 
de eerste kunsthal (een museum zonder eigen 

collectie) in Nederland en het is al lang de wens 
om deze functie terug te brengen. Daarom is er 
verkend welke maatregelen nodig zijn om in dit 
paviljoen op een verantwoorde wijze kunstwerken 
te kunnen exposeren. Uit de verkenning is gebleken 
dat het gebouw zelf niet geschikt is voor een 
geconditioneerd klimaat. Om dit toch mogelijk te 
maken en het gebouw te behouden voor de functie 
waar het voor ontworpen is, is er een plan bedacht 
voor een tentoonstellingkelder onder het gebouw. 
Technisch goed mogelijk maar kostbaar. Het zou 
wel heel leuk zijn als er op deze plek een roulerende 
tentoonstelling zou kunnen komen van bijvoorbeeld 
stukken uit het nieuwe rijksdepot in Vathorst.

duurzaamheid 
Bij vrijwel alle verbouw- en restauratieplannen 
speelt verduurzaming op dit moment een 
belangrijke rol. Bij monumentale gebouwen 
vraagt dit maatwerk, om zowel in esthetisch 
als technisch opzicht tot goede oplossingen te 
komen en geen belangrijke waarden te verliezen. 
Speciale materialen en technieken bieden vaak 
mogelijkheden.

Het Bergkwartier is net als de binnenstad 
ook door het rijk aangewezen als beschermd 
stadsgezicht. De karakteristieken van dit gebied 
zijn echter anders. Het Bergkwartier heeft geen 
historisch dakenlandschap en minder samen-

en de resultaten hiervan zijn op de Digitale 
Monumentenkaart ingetekend (www.amersfoort-
in-beeld.nl). Deze lijst zal in 2021 en verder worden 
aangevuld. Daarna zal een selectie plaatsvinden. 
Uiteindelijk zal een aantal gebouwen uit de 
Post65-periode een plaats op de Gemeentelijke 
Monumentenlijst krijgen; wellicht ligt voor enkele 
panden, waaronder het stadhuis, zelfs een plaats op 
de Rijksmonumentenlijst in het verschiet. 

herbestemming
De tendens om voor bestaande gebouwen een 
nieuwe functie te vinden werd in 2020 verder 
voortgezet. Voor veel monumenten kwam de 
vraag voor een passende herbestemming. Hierbij 
is het nodig om vooraf te weten waar men bij de 
planvorming rekening mee moet houden. Dit vergt 
maatwerk op basis van een zorgvuldig opgesteld 
transformatiekader. Hiervoor is archiefonderzoek 
onmisbaar, evenals een grondige studie in het 
monumentale pand. Het spreekt vanzelf dat het 
ook voor het Team Monumentenzorg een grote 
inspanning betekent om samen met de eigenaar/
aanvrager een verantwoord plan op te stellen. Meer 
dan tien grote opgaven kwamen aan bod, waarvan 
hieronder een aantal is uitgelicht. 

patioschool
Op 13 juli vond een geanimeerde bijeenkomst plaats 
in de voormalige Patioschool (op het schoolplein 
van het Corderius College) van architect David 
Zuiderhoek uit 1952. Bij deze gelegenheid werd 
teruggekeken op de geslaagde restauratie en 
herbestemming van dit schoolgebouwtje, dat uit 
de Wederopbouwperiode dateert. Licht, lucht en 
ruimte, kenmerkend voor de architectuur uit de 
jaren vijftig, zijn in dit gemeentelijk monument 
weer goed te ervaren. Herman Bakker van Van 
Hoogevest Architecten heeft de patio op een 
luchtige en subtiele manier overdekt, waardoor 
leerlingen van het Corderius College nu optimaal 
van deze ruimte gebruik kunnen maken. Max 
Cramer werd tijdens deze bijeenkomst uitgenodigd 
om de karakteristieken van het gebouw nog eens 
toe te lichten en stil te staan bij de betekenis van dit 
gemeentelijke monument. Met deze speech sloot 
hij officieel zijn dienstverband bij het gemeentelijk 
bureau Monumentenzorg af. 

klokkenstoel rusthof 
Al geruime tijd bestond de wens bij de medewerkers 
van begraafplaats Rusthof om bij het naderen van 

ABCwoningen van Leo Heijdenrijk
Jos Stöver, erfgoedfoto.nl

Max Cramer voor De Kolk, de voormalige Patioschool.
Monumentenzorg



161

hangende gevelwanden. De groenstructuur en 
de afzonderlijke waardevolle panden zijn de 
kernwaarden. Daarom zijn hier nu al ruimere 
mogelijkheden voor zonnepanelen. Wel wordt ook 
hier aandacht gevraagd voor de kwaliteit. Op diverse 
daken zijn inmiddels geïntegreerde oplossingen 
ingepast met zonnepanelen in de kleur van de 
dakbedekking en in een rustig vlak of met zelfs 
volledig geïntegreerde producten. Zeker bij nieuwere 
architectuur levert dit mooie resultaten op. 

Panden in de binnenstad vormen daarbij een 
extra uitdaging. Bij diverse gebouwen werden in 
2020 oplossingen gevonden. Ook bij een huis aan 
de Bloemendalse Binnenpoort is gekeken naar 
mogelijkheden om het dak te isoleren en om andere 
voorziening in te passen. In de kelder van dit huis 
bevinden zich nog restanten van de oude stadspoort, 
die in de eerste stadsmuur stond en uit het einde van 
de 13de eeuw dateert!

Voor de actualisering van het zonne-
panelenbeleid voor de historische binnenstad 
zijn in 2020 het inhoudelijke onderzoek, het 
participatietraject en de bestuurlijke besluitvorming 
afgerond. In 2021 volgt aanvullende participatie en 
definitieve besluitvorming door de gemeenteraad. 

RUIMTELIJKE PROJECTEN

binnenstad
In de binnenstad is ook de inrichting van de 
openbare ruimte zeer bepalend voor de kwaliteit en 
aantrekkelijkheid van het beschermde stadsgezicht. 
Monumentenzorg is daarom nauw betrokken bij 
plannen op dit gebied. Voor diverse initiatieven in 
de openbare ruimte in beschermd stadsgezicht 

Watertoren
Foto's Jos Stöver, erfgoedfoto.n
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hoogbouwvisie
Amersfoort staat voor de grote opgave om tot 
2030 ongeveer 13.000 woningen bij te bouwen. 
Deze woningen wil de gemeente zoveel mogelijk 
binnen de huidige stadsgrenzen realiseren, onder 
meer door hoogbouw. De binnenstad en de Berg 
gelden als gebieden waar de identiteit, zichtlijnen 
en doorzichten worden behouden. Hierbinnen is 
hoogbouw niet passend. 

VERBOUW EN 
RESTAURATIEPLANNEN
 
vijver 3-5

Vijver 3 en 5 zijn twee beeldbepalende pandjes, vlak 
bij de Hof. Jarenlang was het een opslagruimte voor 
de markt. De eigenaar ontwikkelde plannen om hier 
een aantal wooneenheden te realiseren. Vanwege 
de slechte staat van de panden werd nieuwbouw 
overwogen. Op verzoek van Monumentenzorg 
hebben eigenaar en architect toch gekozen 
voor restauratie en gedeeltelijke herbouw van 
de karakteristieke pakhuisgeveltjes en kappen. 
Daarmee kan het gevelbeeld in de historische 
binnenstad worden hersteld. In 2020 werd gestart 
met de uitvoering van de plannen.

muurhuizen 197
Bij Muurhuizen 197 werd opnieuw duidelijk dat ach-
ter de fraaie monumentale gevels in de binnenstad 
niet alleen veel verborgen historie, maar vaak ook 
veel verborgen gebreken schuil kunnen gaan. Hier 

bleek de zware achtergevel zeer bouwvallig met ge-
vaarlijke scheuren, holtes en loszittend metselwerk. 
Een gedegen en vakkundige restauratie was nodig. 
Wethouder Astrid Janssen bracht op 15 januari 2020 
een werkbezoek om deze urgente en specialistische 
erfgoed-opgave te bekijken. Eigenaar van het pand is 
MHM Vastgoed. Dit bedrijf nam enige jaren geleden 
de Stadsherstel-panden over. Successievelijk wordt 
het nieuwe bezit nu gerestaureerd en geschikt 
gemaakt voor nieuwe huurders. 

volmolen
De Volmolen is een rijksmonument in gemeente-
eigendom en kreeg in 2020 een nieuwe bestemming. 
In 2019 was een nieuwe huurder geselecteerd in 
een openbare procedure waarbij belangstellenden 
een plan konden indienen. De keuze viel op de 
Katoendrukkerij: een mooie verwijzing naar de 
oorspronkelijke 17de-eeuwse bestemming van 
de Volmolen voor de textielindustrie. Na een 
verbouwing (en archeologisch onderzoek) in 2020 
kon de Katoendrukkerij aan het eind van de zomer 
worden geopend. In een artikel in de Kroniek werden 
de plannen en de resultaten van het historisch 
en archeologisch onderzoek al nader toegelicht. 
Vanwege Corona kon helaas in 2020 nog geen echte 
start worden gemaakt met deze bijzondere nieuwe 
functie (foto zie ook p. 164).
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binnenstad en Bergkwartier, en voor ruimtelijke 
ontwikkelingen werden cultuurhistorische analyses, 
kaders en inspiratiedocumenten opgesteld. Ook 
werd deelgenomen aan (participatie)processen 
om gezamenlijk met alle belanghebbenden 
te komen tot zorgvuldige plannen. In 2020 
werkten we verder aan een kwaliteitsgids voor de 
inrichting van de openbare ruimte binnenstad 
(een beeldkwaliteitplan), herinrichting Hof en 
Varkensmarkt, maatregelen autoluwe binnenstad, 
Coronamaatregelen, herinrichting Kamp e.d.

weg der weegen – sortie 2
De omstreeks 1647 door Jacob van Campen 
ontworpen weg tussen Amersfoort en Utrecht 
wordt gekenmerkt door een groot aantal 
rechthoekige vakken. Deze percelen worden 
geflankeerd door de zogenoemde sorties, die 
toegang tot deze terreinen geven. Op Amersfoorts 
grondgebied ligt nog een vak dat voor ongeveer de 
helft onbebouwd is gebleven. Voor dit terrein zijn 
in 2019 plannen gemaakt om hier een zorginstelling 
te vestigen. Het perceel grenst aan het verpleeghuis 
Lichtenberg en bevindt zich tegenover het complex 

van Zon en Schild. In 2020 heeft architectenbureau 
Jo Coenen de definitieve plannen kunnen 
presenteren. Daarnaast is de provincie gestart met 
het opzetten van een samenwerkingsverband tussen 
de verschillende gemeenten die aan ‘de Wegh’ 
liggen, om te onderzoeken hoe de zichtbaarheid en 
eenheid van ‘de Wegh’ kan worden versterkt. Ook de 
gemeente Amersfoort doet hieraan mee.

lichtplan binnenstad
Het Lichtplan schetst hoe alle soorten kunstlicht 
integraal op elkaar afgestemd kunnen worden. 
Het kunstlicht in Amersfoort gaat verder dan de 
openbare verlichting: we hebben steeds meer te 
maken met etalageverlichting, beeldschermen 
(in etalages), particuliere initiatieven en met 
het aanlichten van gebouwen. Door kaders op 
te stellen voor de verschillende gebieden met 
uiteenlopende functies in de historische binnenstad, 
kunnen alle soorten kunstlicht en lichtinitiatieven 
worden afgestemd tot een aantrekkelijk verlichte 
binnenstad. In 2021 wordt de uitvoering van 
het Lichtplan verder opgepakt, o.a. voor de 
Varkensmarkt. 

Het Lichtplan

Vijver
Monumentenzorg

Wethouder Astrid Janssen bezoekt Muurhuizen 197. 
Links restauratieaannemer Flip van de Burgt.
Monumentenzorg



sint franciscus xaverius
Ook andere kerken kijken naar de mogelijkheden 
van nevenbestemming. De Franciscus Xaveriuskerk 
aan ’t Zand ontwikkelt plannen om de pastorie naast 
de kerk te verbouwen tot een spiritueel centrum 
met ruimere gebruiksmogelijkheden.

barchman wuytierslaan 55
In 1909 gaf de Congregatie van Sint Joseph aan 
architect H. Kroes de opdracht voor de bouw van 
een moederhuis (Sint Joseph, nummer 55) en een 
retraitehuis (Sint Alphonsus, nummer 53, thans 
Asielzoekerscentrum). In 1981 werd er links van 
het moederhuis een modern, sterk contrasterend 
appartementencomplex met seniorenwoningen 
gebouwd. Het moederhuis huisvest ook nu nog 
een aantal zusters op hoge leeftijd. De tijd is 
gekomen om de invulling van het gebouw hierop 
aan te passen. Samen met de overgebleven zusters 
wordt er gezocht naar een passende vernieuwing 

langestraat 139
Geregeld zijn er historische verrassingen achter 
vrij onbeduidende gevels in de binnenstad. Zo ook 
in 2020. Langestraat 139 is een beeldondersteunend 
pand, wat inhoudt dat het geen monumentenstatus 
heeft maar wel positief bijdraagt aan het historisch 
stadsbeeld van de binnenstad. De voorgevel 
dateert uit ca. 1950. Het pand is in 2020 verkocht 
en bij bespreking van de verbouwplannen op 
locatie bleek dat het pand achter de voorgevel 
nog een middeleeuwse kern heeft, met delen van 
eikenhouten balklagen en kapconstructies. 
Met de eigenaren is de mogelijkheid besproken om 
deze waardevolle elementen te behouden en op te 
nemen in de plannen. Helaas was de bouwkundige 
staat slecht. Een volledige restauratie is complex 
en kostbaar. Overeengekomen is dat een deel van 
de balken wordt ingepast in de verbouwplannen. 
Helaas was het niet mogelijk om de volledige 
constructie in samenhang te restaureren en 
behouden. Subsidiemogelijkheden voor dit soort 
onbeschermde panden zijn er niet.

appelmarkt 4 en 5
Ook aan de Appelmarkt kregen enkele 
monumentale panden nieuwe bewoners. Dit 
gaat meestal gepaard met herstel-, verbouw- en 
verduurzamingsplannen. De gevel van deze panden 
is 19e-eeuws, maar erachter zit een ouder pand. In 
de zijgevel zijn nog bouwsporen zichtbaar. Ook in 
het interieur zijn er restanten van oude balklagen 
en andere bouwsporen. Bij de verbouwing is de 
oorspronkelijke structuur bewaard gebleven.

liefdehuis sint joseph
Voor het liefdehuis Sint Joseph werd in 
de afgelopen periode een bouwhistorisch 
onderzoek gedaan. Deze van oorsprong rooms-
katholieke liefdadigheidsinstelling onderzoekt 
de mogelijkheden om het complex een nieuwe 
bestemming te geven die aansluit bij haar 
maatschappelijke doelstellingen. De onderzoeken 
vormen een goede basis om plannen te gaan 
ontwikkelen.

RELIGIEUS ERFGOED

In 2020 was het religieus erfgoed volop in beweging. 
Diverse kerken en kloostergebouwen maakten 
restauratie- of verbouwplannen of andere plannen 
om het gebouw beter te kunnen gebruiken.

sint-joriskerk
De Joriskerk werkte verder aan plannen voor 
een betere toegankelijkheid voor het publiek. Er 
werd een plan gemaakt voor aanpassing van het 
entreeportaal in de kerk en voor het herstel van 
delen van de vloeren.

De kerk is een mooi voorbeeld van multifunctioneel 
gebruik. Hierdoor wordt een groot deel van 
de inkomsten voor de instandhouding van het 
monumentale gebouw gegenereerd. Door Corona 
ontstond daarom in 2020 een financieel probleem 
voor de kerk.

De nieuwe Katoendrukkerij in de Volmolen. Links atelier en winkel, rechts werkruimte in de kap.
Nathalie Cassee, De Katoendrukkerij

Appelmarkt 4 en 5
Monumentenzorg

Langestraat 139
Monumentenzorg
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hans voorberg
Op 27 december 2020 overleed na een ziekbed 
Hans Voorberg, voorzitter van de stichting 
Wegh der Weegen. Met groot enthousiasme en 
doorzettingsvermogen heeft Hans zich sinds de 
oprichting van de stichting in 2013 ingezet om 
de geschiedenis van de Wegh der Weegen onder 
de aandacht van een breed publiek te brengen. 
Onder zijn inspirerende leiding is een streefbeeld 
opgesteld, in samenspraak met de aanwonenden. 
Aan de hand van dit document kunnen de 
bijzondere kwaliteiten van de door Jacob van 
Campen ontworpen weg in de komende periode 
worden behouden en versterkt. Hans’ aimabele 
manier van werken zorgde ervoor dat het draagvlak 
werd verbreed. Zijn inbreng zal worden gemist! 

OVERIGE ONDERWERPEN

open monumentendag 
De Open Monumentendagen konden helaas 
vanwege Corona in 2020 niet plaatsvinden. 

erfgoedweek corderius college
Ondanks Corona kon de Erfgoedweek van het 
Corderius toch in aangepaste vorm doorgaan. Met 
wandelingen in kleine groepen en een bezoek aan 
de Koppelpoort maakte Team Monumentenzorg de 
leerlingen wegwijs in de wereld van het erfgoed.

erfgoedacademie
Veel activiteiten gingen in 2020 digitaal, zoals 
de bijdragen voor de ErfgoedAcademie. De 
ErfgoedAcademie verzorgt cursussen voor (nieuwe) 
mensen in de erfgoedwereld en zorgt daarnaast voor 
verdieping van bestaande kennis. Kennisuitwisseling 
en het delen van ervaringen met andere gemeenten 
en erfgoedspecialisten is daarbij van grote waarde. 
Amersfoort draagt daaraan graag enkele malen per 
jaar bij. 

publicaties en lezingen
Op 4 maart 2020, net vóór de Corona-lockdown, 
presenteerden Jaap van der Steeg, Marja Brak en 
Dick Westerveld een nieuw boek over de Sint-
Joriskerk. Het is een publieksuitgave die bezoekers 
en belangstellenden snel wegwijs maakt in de 
boeiende historische ontwikkeling van de kerk. Het 
boek werd overhandigd aan burgemeester  
Lucas Bolsius. 

Elizabeth den Hartog hield tijdens de 
presentatie een lezing over de middeleeuwse 
iconografie, in de vorm van muurschilderingen en 
beeldhouwwerk in kerkgebouwen. Als afsluiting 
was er nog een bijzonder moment: de prachtige 
gedetailleerde maquette van de Sint-Joriskerk 
die door Peter van den Hoek was gemaakt blijft 
definitief in de kerk te bewonderen. De maquette 
werd door de Stichting Vrienden van de Sint-
Joriskerk aangekocht en geschonken aan de 
protestantse gemeente.

heeft het initiatief genomen om op dit terrein 
‘Landgoed Blom’ te gaan realiseren. Dat gebeurt in 
samenwerking met Omniawonen, Beweging 3.0, 
Van Wijnen en Bijzondere Plekken. Een nieuwe 
samenleving van wonen, werken en zorg voor 
mensen met een smalle beurs.

klooster zuidsingel 
In 2020 werd ontwikkelaar en belegger Schipper 
Bosch de nieuwe eigenaar van het klooster aan 
de Zuidsingel/Herenstraat in Amersfoort. Het 
bestuur van de congregatie Zusters van Onze Lieve 
Vrouw van Amersfoort besloot het complex te 
verkopen vanwege de afname van het aantal zusters. 
De Amersfoortse ontwikkelaar zal het markante 
complex gaan herontwikkelen, waarbij de zusters in 
een afzonderlijk deel zullen blijven wonen.

In een artikel in dit jaarboek wordt de 
geschiedenis ontrafeld van het kloostercomplex en 
van het Sint-Barbaraklooster dat eerder op deze plek 
stond. De historie kan een belangrijke inspiratiebron 
vormen voor de herontwikkeling en het onderzoek 
geeft ook antwoord op de vraag met welke 
cultuurhistorische waarden rekening moet worden 
gehouden bij de herontwikkeling.

en tegelijkertijd restauratie van de waardevolle 
historische elementen. Vanuit het gedachtengoed 
van de congregatie zal er in het complex een 
nieuwe samenlevingsvorm ontstaan van ouderen 
met jongeren die hier een maatschappelijke 
stage kunnen gaan volgen en kunnen wonen in 
de te realiseren studentenkamers. In 2021 start de 
uitvoering. 

Tussen het spoor en het Sint-Alphonsusklooster 
ligt een groot groengebied met daarin o.a. Het 
Vlinderhuys. Ook dit terrein is eigendom van de 
congregatie. De stichting van de congregratie, de 
Kerkelijke Instelling Monseigneur Blom (KIMB), 

Klooster Zuidsingel 
Monumentenzorg

Erfgoedweek
Monumentenzorg

Hans Voorberg
Nico Broeders

Boekpresentatie SintJoriskerk. Vlnr voorzitter 
Vrienden van de SintJoriskerk Herman Beens, 
burgemeester Lucas Bolsius, coauteur Gerard Raven.
Monumentenzorg


